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گروه اقتصادی - تیرماه امســال 
مصوبه شــورای عالی مسکن مبنی بر 
تســهیلات ۸۰۰ میلیون تومانی ابلاغ 
شــد، اما همچنان بعد از گذشت ۵ ماه 

خبری از آن نیست.
 بخش زیادی از پروژه های نهضت 
ملی مســکن به پیشرفت قابل توجهی 
رسیده است این در حالیست که  بسیاری 
از سازندگان در این بخش چشم انتظار 
تامین منابع مالی هستند تا بتوانند هرچه 
سریعتر این واحدها را تکمیل کنند اما 
در حال حاضر روند ســاخت و اجرای 
این پــروژه ها به دلیل عدم تامین منابع 
مالی با تاخیر  و کندی مواجه اســت و 
همین امر خود باعث شده که متقاضیان 
انگیزه خود را برای ادامه پروژه از دست 
دهند. طبق آخرین آمارهای اعلام شده 
از سوی وزارت راه وشهرسازی حدود 
۶ میلیون متقاضی مســکن در سامانه 
مســکن حمایتی ثبت نــام کردند و در 
پالایش هایی که انجام شد، یک میلیون 
و ۸۰۰ هزار متقاضی به عنوان متقاضیان 
واجد شــرایط شناخته شــدند. از این 
تعــداد واجدان شــرایط، به تعداد یک 
میلیون نفر موثر بودند که در حدود ۷۵۰ 

هزار نفر واریز وجه اولیه را انجام دادند. 
برای ۲۵۰ هزار متقاضی موثر باقی مانده 
از یک میلیون نفر متعهد شــده، منتظر 
هستیم تا منابع مالی بانکی تأمین شود تا 
کار ساخت این واحدها را نیز آغاز کنیم.
۲۰ هــزار واحد نهضت ملی 

مسکن تاکنون تحویل شده است
به گفته  مسعود بیات منش معاون 
مسکن و ساختمان وزیر راه وشهرسازی 
با بیان اینکه ، از حدود ۵ ســال گذشته 
تاکنون، برای متقاضیان موثر مسکن که 
در سامانه مسکن حمایتی واجد شرایط 
شناخته شدند گفت:  از این تعداد  حدود 
۳۸۰ هــزار واحد عملیاتی و اجرایی  و 
۲۰ هزار واحد از واحدهای آغاز شــده 
به مردم تحویل شــده است. هم اکنون 
دولت متعهد به ســاخت مسکن برای 
یک میلیــون متقاضی موثــر و واجد 
شــرایط است که برای ۴۰۰ هزار واحد 
دیگر از باقیمانده ۷۵۰ هزار واحد زمین 
تأمین شــده و منتظر هستیم تا با تزریق 
منابع مالی بتوانیــم این متقاضیان را به 
پروژه ها متصل کنیم و ساخت واحدها 

را شروع کنیم. 
۳۶۰ هــزار واحــد هم اکنون در 

مرحله ساخت است و بالای ۵۰ درصد 
پیشرفت فیزیکی دارند. برای تکمیل این 
واحدهای نهضت ملی مسکن  دولت 
قــول داده بود که   اعتبــارات مورد نیاز 
این پروژه ها را تامین کند اما متاســفانه 
شــاهد آن هســتیم کــه در این بخش 
همکاری های لازم صورت نمی گیرد. 
این درحالیست  که بانک مرکزی برای 
ابلاغ ۱۵۰ همت به بانک ها برای تولید 

مسکن  قول مساعدت داده بود.
گفتنی اســت، در حــال حاضر 
تسهیلات ساخت پروژه های نهضت 
ملی مســکن  ۵۵۰ میلیون تومان است 
در صورتــی که اوایل خرداد ماه بود که 
در جلسه شواری عالی مسکن اعلام شد 
که  میزان تسهیلات نهضت ملی مسکن 
افزایش یافته و از ۵۵۰ میلیون تومان به 

۸۰۰ میلیون تومان رسیده  است.
 در ایــن زمینه ابوالفضل نوروزی 
مدیرکل دفتر اقتصاد مســکن وزارت 
راه و شهرســازی اعلام کرد: وام ۸۰۰ 
میلیون تومانی ساخت مسکن در جلسه 
شورای عالی مسکن مصوب شده است 
و وزارت راه وشهرسازی ملزم به  ابلاغ 
این تسهیلات به بانک ها است . تیر ماه 

امسال تمامی مصوبات جلسه شورای 
عالی مسکن به بانک ها ابلاغ شده است  
همچنیــن ۱۰۸ نماینده مجلس در نامه 
ای به رئیس جمهور اعلام کرده اند که 
بعد از گذشت ۴ماه از مصوبات شورای 
عالی مســکن اما بانک ها هیچ اقدامی 
برای  افزایش  تســهیلات ساخت نمی 
کنند و همین امر باعث تاخیر در اجرای 
پروژه های نهضت ملی مســکن شده 
است . طبق قانون جهش تولید مسکن 
بایــد تمامی  بانک ها اقدام به پرداخت 
۲۰ درصد از تســهیلات خود به بخش 
مســکن کنند که   در این زمینه کوتاهی 
های بسیار زیادی صورت گرفته است.

بدهــی ۲۰۰ هــزار میلیارد 
تومانی بانک ها به صندوق ملی 

مسکن 
در همیــن راســتا پیــش از این 
محمد رضــا رضایــی کوچی رئیس 
کمیســیون عمران مجلس در پاسخ به 
سوال باشگاه خبرنگاران در خصوص 
کوتاهی بانک ها به پرداخت تسهیلات 
ساخت مسکن با بیان اینکه تنها بانکی 
که اقدام به پرداخت تسهیلات ساخت 
می کند بانک تخصصی مســکن بوده 

است گفت: تعداد زیادی از بانک ها به 
تعهــدات خود عمل نکرده اند و بانک 
هایی داریم که دو تا ســه درصد عمل 
کرده اند که حداقل جرائم آنها دویست 
هزار میلیارد تومان می شــود که  باید به 
صندوق ملی مسکن واریز می شود اما 
تنها ۵ تا ۶ هزار میلیارد تومان وارد شده 

و عدد بسیار ناچیزی است .
رئیس کمیسیون عمران مجلس  با 
بیان اینکه وام ۸۰۰ میلیون تومانی نهضت 
ملی مســکن به بانک ها ابلاغ نشده و 
پرداخــت آن نیاز بــه تصویب مجدد 
در شــورای عالی مســکن دارد گفت: 
بانک مرکزی مخالف دادن تســهیلات 
مسکن است چراکه تسهیلات مسکن 
باگردش بیســت ساله است و نگاه آنها 
بیشتر صنفی اســت و اگر می دانستند 
که چقدر بنگاه های اقتصادی با مسکن 
فعال می شوند نگاه آنها عوض می شود 
آنها می گویند که نباید تسهیلات خارج 
شود در نتیجه گزارش ما به زودی به قوه 
قضاییه ارسال خواهد شد. وام مسکن 
برای بانک ها به صرفه نیســت و در این 
باره نگاه صنفی دارند. رضایی کوچی با 
بیان اینکه بانک ها بابت عدم پرداخت 

تســهیلات به بخش مســکن جریمه 
شــدند که این جرایم پرداخت نشده و 
در این باره وزارت اقتصاد هم کوتاهی 
کرده  اســت گفــت: : بانک ها به دلیل 
عدم همکاری در پرداخت تســهیلات 
ساخت باید ۲۰۰ هزار میلیارد تومان به 
صندوق ملی مسکن واریز می کردند که 
از این میــزان تنها ۵هزار میلیارد تومان 

واریز شده است. 
وزرای راه و شهرسازی و اقتصاد 
و رئیــس دیوان و تعدادی از متولیان به 
کمیسیون عمران دعوت شده اند که چرا 
اجرای این قانــون برروی زمین مانده  
است. در خصوص کوتاهی بانک ها و 
موافقت وزارت  اقتصاد و بانک مرکزی 
در پرداخت تسهیلات ساخت  به تازگی 
همتی  وزیر اقتصاد و دارایی به خبرنگار 
باشــگاه خبرنگاران گفــت: وزارت  
اقتصاد به هیچ عنوان مخالف پرداخت 
تسهیلات ساخت نیست و اگر بانک ها 
منابع و یا اعتبارات داشته باشند به طور 

قطع تسهیلات پرداخت می شود.
عدم پرداخت تسهیلات ۸۰۰ 
میلیون تومانی ساخت مسکن از 

سوی بانک ها غیر قانونی است

براســاس این گزارش سبحانی 
کارشناس مسکن با بیان اینکه بسیاری 
از متقاضیان از شرایط کنونی پروژه های 
نهضت ملی مسکن نگران هستند گفت: 
در حال حاضر روند اجرای پروژه های 
نهضــت ملی مســکن بــه دلیل عدم 
پرداخت تسهیلات ۵۵۰ میلیون تومانی 
که باید به ۸۰۰ میلیون تومان برســد با 
کنــدی روبرو شــده و همین امر خود 
باعث شــده که  دیگــر انگیزه ای برای 
ادامه پروژه ها نداشته باشند. باید هرچه 
سریعتر برنامه ریزی لازم برای تکمیل و 
اجرای پروژه های نهضت ملی مسکن 
در دســتور کار قرار گیرد تا ســرعت 

اجرای پروژه ها افزایش یابد.
کارشــناس سیاســت گــذاری 

مسکن با بیان اینکه  افزایش تسهیلات 
در  شورای عالی مسکن تصویب شده 
اســت و بانک ها باید اقدام به پرداخت 
تســهیلات ۸۰۰ میلیون تومانی کنند 
گفت: در این زمینه هیچ توجیهی قابل 
قبول نیست و باید بانک ها همکاری و 

اقدامات لازم را انجام دهند.
 گفتنی اســت، حال بــا توجه به 
اعلام تمامی دستگاه ها از جمله وزارت 
راه و شهرسازی و همچنین نمایندگان 
مجلــس امیدواریم روند ســاخت و 
اجرای پروژه های نهضت ملی مسکن 
از طریق پرداخت تسهیلات ساخت به 
خوبی اجرایــی و پیش رود تا پروژه ها 
در زمان موعد به متقاضیان تحویل داده 

شوند.

اسحـق ارزانـی

اقتصادی

گروه اقتصادی - اقتصاد روزمره  
بــه  اولویت اصلی زندگــی ما ایرانیان 
تبدیل شده است. بعید است در طبقات 
مختلف اجتماعی )حتی در بخشی که 
به لطف دلارهای نفتی یک شبه به مال و 
منالی رسیده اند(  و در مجامع خانوادگی 
ایرانیــان، صحبتــی از گرانی مایحتاج 
روزانه نشــود و گروه های مختلف از 

افزایش  مدام قیمت ها ننالند.
اگر اقتصاد نقل تمام محافل شده، 
یک دلیل آن است که هزینه های زندگی 
حتی طبقه نسبتا برخوردار چنان افزایش 
یافتــه که گویا ورودی و خروجی مالی 
خانواده ها با هــم جور درنمی آید و به 
نوعی ناترازی گرفتار شده است. اینکه 
وضع چگونه اســت  جای خــود، اما 
مسئولان تقریبا جملگی از بهبود اوضاع 
خبر می دهد  یا مســتقیم و غیرمستقیم 
تأکیدشــان این اســت که در آینده ای 
نزدیک، وضع اقتصــاد بهبود خواهد 

یافت.
صحبت درباره چندوچون اقتصاد 
و معیشت خانوارها هرچند یک روی 
ســکه اش حسی اســت  و از مراودات 
عملــی و روزمــره مردم بــا قصاب، 
میوه فــروش و ســوپرمارکت محله 
حاصل می شــود، اما بخــش دیگر آن 
محصول رصد و جمع آوری هایی است 
کــه نهادهای رســمی از اوضاع دارند. 
همین چنــد روز پیش مرکز آمار ایران 
اعلام کرد در مهرماه ۱۴۰۳ شــاخص 
قیمت مصرف کننده  نســبت به ماه قبل 
۲.۷ درصد و نســبت به ماه مشابه سال 
قبــل ۳۱.۶ درصد و در ۱۲ماهه منتهی 

به ماه جاری نسبت به دوره مشابه سال 
قبل، ۳۳.۶ درصد افزایش داشته است. 
این یعنی  حسی که مردم از اوضاع بازار 
دارند، همان چیزی است که زیاد یا کم 

در آمارها نیز آمده است.
 براســاس گزارشی که مرکز آمار 

اول هفتــه جاری ارائــه داد، در مهرماه 
۱۴۰۳ شــاخص قیمت مصرف کننده 
خانوارهای کشور به عدد ۲۷۱.۸ رسیده 
اســت که نسبت به ماه قبل، ۲.۷ درصد 
افزایش، نســبت به ماه مشابه سال قبل 
۳۱.۶ درصد افزایش و در ۱۲ماهه منتهی 

به ماه جاری نسبت به دوره مشابه سال 
قبل ۳۳.۶ درصد افزایش داشته است.

 ایــن مرکــز اعداد تــورم را هم 
اعلام کرد. بنابــر این اعلام، در مهرماه 
۱۴۰۳ تــورم نقطه به نقطه خانوارهای 
کشــور ۳۱.۶ درصد بوده است؛ یعنی 

خانوارهای کشور به طور میانگین ۳۱.۶ 
درصد بیشــتر از مهرمــاه ۱۴۰۲ برای 
خرید یک »مجموعه کالاها و خدمات 
یکســان« هزینه کرده اند. تورم نقطه به 
نقطه مهرماه ۱۴۰۳ در مقایسه با ماه قبل  

۰.۴ واحد درصد افزایش داشته است.
 مضاف بــر آن، در مهرماه ۱۴۰۳ 
تورم ماهانه خانوارهای کشــور برابر 
۲.۷ درصد بوده اســت. تــورم ماهانه 
بــرای گروه های عمــده »خوراکی ها، 
آشــامیدنی ها و دخانیات«، ۲.۳ درصد 

و بــرای گروه عمده »کالاهای 
غیرخوراکــی و خدمات«  ۲.۹ 
درصــد بوده اســت. مضاف 
بر ایــن، در مهرماه ۱۴۰۳ نرخ 
تورم سالانه برای خانوارهای 
کشــور به ۳۳.۶ درصد رسیده 
که نســبت به همیــن اطلاع 
در ماه قبــل  ۰.۶ واحد درصد 
کاهش یافته اســت.  بخشی از 
این آمار نشان می دهد هرچند 
نرخ تورم ســالانه کشــور در 
مهرمــاه ۱۴۰۳ برابــر ۳۳.۶ 

درصد است که دامنه تغییرات آن برای 
دهک های مختلــف هزینه ای از ۳۰.۵ 
درصــد برای دهک اول  تا ۳۴.۱ درصد 
برای دهک های نهم و دهم اســت، اما 
فاصله تورمی دهک ها در این ماه به ۳.۶ 
واحد درصد رسیده که نسبت به ماه قبل 
)۴.۱ واحد درصــد( ۰.۵ واحد درصد 

کاهش داشته است.
پارامتری به نام قیمت گوجه

تفــاوت مرکز آمار بــا مراودات 
روزمره مردم با بازار، این است که مردم 
در مراوده بازار، دفعتا و ناگهانی با شوک 
قیمتی مواجه می شــوند. ناگاه وقتی در 

بازار حاضر می شوند و قرار است هزینه 
کتاب و دفتر بچه دبستانی شان را بدهند 
یا قرار اســت گوشــت و مرغ بخرند، 
می فهمند که همــان حجم کالا را باید 
با قیمت بیشتری بپردازند.  همین چند 
روز پیش خبری منتشــر شد که نشان 
می داد قدرت خریــد ایران چک صد 
هزار تومانی از روزی که برای نخستین 
بار در ســال ۸۷ منتشر شد تا امروز چه 
تغییری کرده است. آمارها نشان می دهد 
این قطعه چک آن روز حدود ۱۰۵ دلار 

ارزش داشــته و امروز ارزش آن حدود 
یک ونیم دلار است. مردم کوچه و بازار 
هرچند آمارها را می بینند و از بخش های 
خبری می شــنوند، امــا درنهایت این 
کاهــش ارزش را از نزدیک و در لحظه 
حــس می کنند؛ درســت مانند قیمت 
گوجه فرنگــی که بالارفتن آن  به تازگی 
خبرساز شده است.  گفت وگویی منتشر 
شــده بود که در نوع خود جالب است؛ 
چون اتحادیه فروشندگان میوه و سبزی 
تهران از کاهش قیمت گوجه فرنگی و 
دیگــر صیفی جات تا پایان ماه جاری و 
هم زمــان با عرضه محصولات جنوب 

کشور در بازار پایتخت خبر داده بود.
اســدالله کارگر، رئیــس اتحادیه 
فروشــندگان میوه و ســبزی تهران، 
درباره گران شــدن گوجه فرنگی گفته 
است: آخرین قیمت کشف شده برای 
عمده فروشــی گوجه فرنگی در میدان 
بزرگ میوه و تره بــار تهران حدود ۴۰ 
هــزار تومان تا ۵۰ هزار تومان اســت. 
بااین حــال، گرانی صیفی جات با آغاز 
پاییز دور از انتظار نیست؛ زیرا در ابتدای 
این فصل مبدأ تأمیــن این اقلام تغییر 
می کند.  او این را هم افزود که 
گوجه هایی که در فصل گرما 
در تهران عرضه می شــود، 
در ورامیــن و کرج کشــت 
می شــود، اما با آغاز فصل 
سرما که امکان کشت در این 
مناطق وجود ندارد، گوجه 
کشت جنوب به بازار تهران 
عرضه می شود و تا زمانی که 
صیفی جات جنــوب آماده 
برداشت شــوند و به بازار 
تهران برسند، در شرایطی که 
عرضه از سوی ورامین و کرج متوقف 
شــده  تا اندازه ای کمبود در بازار اتفاق 
می افتد و به افزایش قیمت ها می انجامد 
که البتــه ادامه دار نخواهد بود.  به گفته 
کارگــر، گوجه جنوب ابتدا به صورت 
نوبــر به بازار می آیــد و پس از ۲۰ روز 
به عرضه انبوه می رسد و درنهایت بازار 
صیفی جات در اواخر آبان تعادل خود 
را بازمی یابد. فراهم آمدن امکان کشت 
گوجه در جنوب و ارســال آن به تهران 
نیاز به دپوی گوجه را در سردخانه ها از 
بین برده و گوجه در کل کشور و در تمام 
فصل ها به صورت تازه خواری مصرف 

می شود.
 کارگر گفت: خیار زمســتانی نیز 
در گلخانه های کشت و به بازار عرضه 
می شود و قیمت کشف شده آنکه اکنون 
در فروش عمده ۴۰ هــزار تا ۵۵ هزار 

تومان است، کاهش می یابد.
آمار فقر

اقتصاد معیشت و روزمره همین 
است. پارامترهایی در آن دخیل  هستند 
که گاه ممکن است از نظر برخی چندان 
هم مهم نباشــند، اما در اقتصاد روزمره 
خرج مهم اســت و بــرج؛ یعنی اینکه 
چقــدر درآمد داریــد و چقدر هزینه 
و آیــا می توانید بین آنهــا تعادل ایجاد 
کنید یا خیر. تعادلی که به نظر می رسد 
خیلی وقت اســت به هم خورده و دارد 
بخش بیشــتری از جمعیت کشور را با 
معضل این بی تعادلــی یا ناترازی بین 
هزینه و درآمد مواجه می کند.  مقصود 
فراستخواه،  جامعه شناس، مرداد امسال 
در یــک هم اندیشــی که بــه موضوع 
»آینده پژوهی فقر و نابرابری« اختصاص 
داشت و در مؤسسه رحمان برگزار شد، 
به ارائه برخــی آمارها و توصیف ها از 
وضعیت فعلی فقر و نابرابری در جامعه 
ایران پرداخت و گفت: »ما نمی توانیم با 
اعداد و ارقام فقر را بیان کنیم. فقر نیاز به 
مشاهده عمیق دارد.  طبق تحقیقات در 
ایران، نزدیک به یک سوم خانواده های 
ایرانی با فقر دست به گریبان  هستند. پنج 
میلیون نفر کســانی اند که با گرسنگی 
درگیرند. در شاخص گرسنگی جهانی، 
ایران جزء ۱۰ کشور با گرسنگی پایین 
اســت، اما در گزارش هــای موردی و 
میدانی ما به شکل میلیونی با کسانی که 

با گرسنگی درگیرند روبه رو هستیم«.

ناترازی دخل و خرج در دهک های 
پایین  روز به روز بیشتر می شود!

اقتصاد معیشت و روزمره همین است. پارامترهایی در آن دخیل  هستند که گاه ممکن است از نظر برخی 
چندان هم مهم نباشند، اما در اقتصاد روزمره خرج مهم است و برج؛ یعنی اینکه چقدر درآمد دارید و چقدر هزینه و 
آیا می توانید بین آنها تعادل ایجاد کنید یا خیر. تعادلی که به نظر می رسد خیلی وقت است به هم خورده و دارد بخش 

بیشتری از جمعیت کشور را با معضل این بی تعادلی یا ناترازی بین هزینه و درآمد مواجه می کند.

 
گروه اقتصادی  -  در نشست کمیسیون 
خدمات فنی مهندسی و احداث اتاق ایران، 
ضمن بررسی ابعاد توســعه مکران، تاکید 
شــد: در توسعه این منطقه باید از الگوهای 
موفق دنیا بهره برد و ظرفیت های انســانی و 
اجتماعی منطقه در برنامه توسعه نباید نادیده 

گرفته شود.
در نشست کمیســیون خدمات فنی 
مهندسی و احداث اتاق ایران درباره توسعه 
منطقه مکران گفت وگو شــد. علی نقوی، 
رئیس کمیســیون خدمات فنی مهندسی و 
احداث اتاق ایران، توسعه مکران را یکی از 

اولویت های این کمیسیون عنوان کرد.
در ادامه محمد قاســمی - سرپرست 
معاونت اقتصادی سازمان برنامه  و بودجه - 
درباره توسعه مکران گفت: رئیس جمهوری 
در ایام انتخابات توســعه مکران را اولویت 
دولــت خــود اعــلام کــرد. در معاونت 
سیاســت گذاری توســعه ملی و منطقه ای 
ریاست جمهوری که در آنجا طرح پیشران 
و زنجیره های ارزش را پیگیری می کند، در 
چند جلســه تشکیل شده، رئیس جمهوری 
از طرح کلی برای توســعه مکران پرســیده 
است. در جلســات متعددی که در سازمان 
برنامه وبودجه و شــورای عالی امنیتی ملی 
برگزار شده هم به این موضوع پرداخته اند. 
سازمان برنامه  و بودجه درباره مکران طرح 

آمایش سرزمینی را کار کرده است.
قاســمی ادامــه داد: رئیس جمهوری 
خواهان گزارش درســت و متقن از منطقه 
اســت که با بازدید محلی، گزارشــی دقیق 
ارائه شد. مکران ظرفیت منطقه ای بی نظیر و 
بکری دارد و برای سرمایه گذاری آماده است. 
به لحاظ آب کفایت لازم را دارد تا در دو سه 
سال به کشت و صنعت خوبی تبدیل شود. 
به لحاظ جایابی صنایع و فعالیت ها گزارش 
دقیق انجام  شده است. وزارت خارجه درباره 
روابط بین المللی این منطقه بررسی هایی در 
حال انجام است. او تصریح کرد: عملًا فرض 

ما این اســت که الگوی نوینی از حکمرانی 
کشــور در آنجا شکل بگیرد و سرمایه گذار 
خصوصی درگیر مسائل بوروکراتیک نشود.
سرپرست معاونت اقتصادی سازمان 
برنامه وبودجــه افزود: ارتقــای مدارس و 
هنرســتان های منطقه مورد توجه است تا 
آموزش فنــی و حرفه ای انجام شــود. دو 
بیمارســتان مهم باید در مینــاب و چابهار 
ارتقا یابد. در حوزه های ســخت افزاری و 
نرم افزاری فکر شــده و اولین گام در بودجه 
۱۴۰۴ برداشــته خواهد شد تا این منطقه به 
منطقه آماده ســرمایه گذاری تبدیل شــود. 
برخــی از طرح ها را ســرمایه گذارها ارائه 

کرده اند که در دست بررسی است.
در ادامه پیام باقری - نایب رئیس اتاق 
ایران - درباره وضعیت توســعه ای مکران، 
گفت: یکی از دســتور کارهای کمیســیون 
خدمات فنی مهندســی و احداث اتاق ایران 
بررسی ظرفیت های توسعه ای مکران است و 
اتاق ایران باید در این حوزه بسترسازی های 
لازم را انجــام دهد. برای همین با شــورای 

توسعه سواحل همکاری نزدیکی داریم.
نایب رئیــس اتاق ایران افــزود: نگاه 
مــا در اتاق ایران بسترســازی برای حضور 
ســرمایه گذاران بخش خصوصی است و 
در مورد توسعه سواحل مکران که در مسیر 
توسعه دولت چهاردهم قرار دارد، در مسیر 
سیاست های اقتصادی دولت گام برمی داریم 
و این ارتباط منســجم با ســازمان برنامه و 

بودجه برای ما بسیار مهم است.
باقری ادامه داد: توسعه زیرساخت های 
سواحل مکران اعم از  بخش لجستیک، تأمین 
انرژی، بهداشــت و درمان، آموزش نیروی 
انسانی، احداث پالایشگاه ها، نیروگاه ها و ... 
باید مورد توجه قرار گیرد. او در ادامه افزود: 

بعد دوم سرمایه گذاری بخش خصوصی در 
منطقه است. استقبال خوبی از طرف بخش 
خصوصی نسبت به مشارکت در این طرح 
ملی اتفاق می افتد به شــرط اینکه مدل های 
تجاری- سرمایه گذاری دقیقی تعریف شود. 
طرح های مطرح شــده باید توجیه اقتصاد 
داشــته باشد و اصل ســرمایه سرمایه گذار 
تضمین شود تا سرمایه گذار با طیب خاطر به 
این حوزه وارد شود. یکی از پایه های اقتصاد 

مولد توسعه مکران است.
در ادامــه این نشســت ســید جعفر 
حســینی - رئیس امور آمایش ســرزمین و 
توســعه منطقه ای سازمان برنامه  و بودجه - 
گفت: مهم ترین سند بالادستی سند آمایش 
سرزمینی است. او با اشاره به تاریخچه توجه 
به آمایش سرزمینی در جهان و ایران گفت: 
اگر زمانی محور توسعه در ایران غرب کشور 
بود و شرق کم رنگ بود، الآن به محور شرق 
توجه شده است. در اواخر دهه ۹۰ مطالعات 
آمایش به نتیجه رســید ه که شرق پتانسیل 
بالایی دارد. قلمرو مســتعد توسعه الگوی 
مطلوب سرمایه گذاری استقرار جمعیت و 

زیرساخت ها در سند آمایش مشخص شد.
او ادامه داد: ۳۱ ســند استانی داریم که 
به موازات سند آمایش ملی منتشر شده است. 
در سال ۱۳۹۹ تصویب نامه تصویب شده و تا 
فعالیت توسعه ای کشور مبتنی بر سند آمایش 

سرزمینی سال ۱۳۹۹ باشد.
حسینی ادامه داد: در حوزه مکران تنها 
نقطه ســند آمایش و سند توسعه منطقه ای 
داریم. مکران در حال حاضر، ۷ میلیون هکتار 
وسعت توسعه دارد. در توسعه فضایی مکران 
و در ســند آمایش، شهر چابهار شهر سطح 
یک در نظر گرفته  شــده است که قرار است 
بار توســعه ای را بر عهــده گیرد. در چابهار 

بیمارستان که خدمات ملی ارائه می دهد باید 
داشته باشیم. چابهار بیمارستان خوب و قطبی 
ندارد که بعد از ســند توسعه و سند توسعه 
مکران تأیید شــده است. حسینی افزود: در 
این ســند اولویت های توسعه ای این منطقه 
مشخص  شده است. ۱۲ رسته دارای اولویت 
و پهنه بندی آن ها برای حوزه های اقتصادی 
مشخص شده است. در مدل توسعه مکران 
به توســعه منطقه ای توجه شــده و مکران 
فرصت توســعه ای برای ایران است او ادامه 
داد: در باب انتخاب این مدل توسعه ایده های 
فراوانی وجود دارد. سازمان برنامه  و بودجه 
می خواهد شیوه جدیدی در مشارکت مالی 
در مکران پیگیری کند تا برای بقیه بخش ها این 
الگویی باشد. اول اینکه واگرایی کسب وکار 
با طرح توســعه اتفاق نیفتد. جاهایی بخش 
خصوصی از بخش دولتی تضمین و تسهیل 
فرایند می خواهد نه زیرســاخت. حسینی 
تصریح کرد: اگر کل بخش را با بخش دولتی 
یــا غیردولتی جلو ببریم، هزینه ها خیلی بالا 
خواهد بود؛ باید طرح ها را با همکاری بخش 
خصوصــی و دولت پیش ببریم و این همان 
شــرکت راهبردی اســت. در طرح توسعه 
مکران مسائل و چالش های زیست محیطی 
مورد توجه قرار گیرد و این فرآیندها تسریع 
شود. در حوزه آب سازمان گام هایی برداشته 
است؛ در محیط زیست تلاش هایی شده تا با 
توجه به شرایط کشور مدل توسعه ای را در 

این منطقه تمرین کنیم.
در ادامه حجت میرزایی - رئیس مرکز 
پژوهش های اتاق ایران - هم گفت: توسعه 
محور شــرق را از سال ۱۳۷۶ می شناسم و 
مدت ها مدیر مطالعات محور شــرق بودم. 
دولت ها با ســندهای مصوب ســال های 
۱۳۶۷ و ۱۳۸۱ توسعه منطقه ای را در هیات 

دولت تصویب کرده اند. بخشــی از توسعه 
زیرساختی مصوبات سند توسعه ای اولیه و 
دومی است. در آن سند از نگاه اقتصاددان های 
کشور استفاده شده و نقشه خوبی تهیه  شده 
است. این حوزه مزیت خوبی برای ترانزیت 
از اقیانوس هند به سمت آسیای میانه دارد. اما 
ملاحظات اجتماعی- انسانی را باید جدی 
گرفــت. او ادامه داد: ۶۰ درصد مردم چابهار 
در اسکان غیررسمی ســکونت دارند. این 
سطح گسترده تصرف زمینی و زمین خواری 
است و ساکنی ندارد. این خطر جدی است. 
محدودیت و کمبــود اجتماعی مثل حوزه 
درمان و بهداشت خطری جدی است. برای 
توســعه باید خدمات آموزشی و درمانی و 

خدمات پشتیبان اجتماعی ارائه شود.
میرزایــی تصریــح کرد: ســواحل 
زیبای چابهار نباید تخریب شــود و مزیت 
زیســت محیطی بــرای اکوتوریســم زیر 
سازه مدرن له نشــود. سواحل آزاد بخشی 
دســت نیروی نظامی و بخش دست افراد 
فرصت طلب اســت که دولــت می تواند 
جلــوی این را بگیرد. زمین کشــاورزی در 
زرآباد و باتوکلات نیروی کار را از پاکستان 
و بنــگلادش تأمیــن می کننــد. میوه های 
گرمسیری و کشاورزی نباید به خاطر طرح 
توســعه از بین برد بلکه این کشــاورزی و 

ترکیب محصولات را باید ارتقا داد.
رئیس مرکز پژوهش های اتاق ایران، با 
بیان اینکه موضوع جامعه محلی در ماهشهر 
و عسلویه تجربه تلخی است، گفت: جامعه 
محلی در این شهرها نابود شده است و الآن 
جامعه محلی به نیروی خدماتی تبدیل شده 
و حاشــیه بزرگی در این شهرها وجود دارد. 
باید به این موارد توجه شود. توانمندسازی 
جامعه محلی در دســتور کار قــرار گیرد. 

ایــن ملاحظات باید مورد توجه ســازمان 
برنامه وبودجه قرار گیرد.

در ادامه مهرداد اشــتری - عضو هیات 
رئیسه شورای هماهنگی تشکل های مهندسی 
صنفی و حرفه ای کشور - گفت: در توسعه 
مکران باید به تجربه دنیا در حوزه توســعه 
متمرکز و غیرمتمرکز توجه شود. تفکرات 
برنامه ریزی متمرکز از رسوبات دولت های 
نفتی بوده اســت و انحصاری هم به مکران 
ندارد. همچنین درباره ضمانت اجرایی سند 
ملی آمایش سرزمین حوزه مکران گفته شد 
و اینکه چرا باید نگران توسعه کشاورزی این 
منطقه بود؟ برای توســعه منطقه در اسناد و 
برنامه ها به جایــگاه بخش خصوصی باید 
توجه شــود. باید مشخص شود در توسعه 
مکران بخش خصوصی چقدر حضور دارد 
آیا زیرســاخت را بخش خصوصی تأمین 
می کند و بازگشت سرمایه اش چگونه خواهد 
بود؟ در شرایطی که قوانین خلق الساعه است 
و دولت تعهد خود را انجام نمی دهد، چگونه 
می توان از بازگشت سرمایه مطمئن بود. نقش 
پیکان های منطقه ای در طرح توسعه مکران 

چه خواهد بود؟
ایرج رهبر - عضو هیات نمایندگان اتاق 
تهران - هم گفت: برای جذب سرمایه گذار 
خارجی سرفصل های زیادی وجود دارد که 
پایداری سیاســی - اقتصادی اصل اساسی 
اســت. دولت برای جذب سرمایه خارجی 
چه کرده و چه تضمینی در نظر گرفته است؟

رهبر تاکید کرد: ما برای حوزه توسعه 
دریایی نیاز به سرمایه خارجی داریم.

بنا بر اعلام اتاق بازرگانی ایران، محمد 
حلوایــی - عضو کمیســیون خدمات فنی 
مهندســی و احداث اتاق ایران - هم گفت: 
مشکل فعلی دولتی بودن اقتصاد است؛ اگر 

مکران فضایی برای تجربه توسعه منطقه ای 
است؛ نباید به سیســتم دولتی و خصولتی 
اجــازه حضور داده شــود و اینکه همه چیز 
ایزوله شــود تا ملت کار کنند. منطقه مکران 
ظرفیت ســرمایه گذاری و ظرفیت انسانی 
بالایــی دارد. اینجا به پلن جدیدی نیاز دارد 
نه پلن آزمایش شده و شکست خورده بلکه 
باید از تجربه تأییدشده بیرونی استفاده شود. 
باید سرمایه گذار خارجی بیاوریم وگرنه این 
طرح از بین می رود.  در ادامه محمد قاسمی 
- سرپرســت معاونت اقتصادی ســازمان 
برنامه وبودجه - گفت: بزرگ ترین مشکل 
ایــران در کار بزرگ پیش روی بازســازی 
اعتبار دولت است. دولتی داریم که این قدر 
بد عمل کرده که اعتبار و اعتماد به خود را از 
دســت داده است. اما باید به این توجه شود 
که رئیس جمهوری دولت چهاردهم بعد از 
انتخابات هم به کار کارشناســی جایگاهی 

ویژه ای قائل است.
او ادامه داد: در این طرح به بازدیدهای 
میدانــی مثلًا بازدید از بنــدر صحار عمان 
به عنوان الگوی کار تأکید شده است. ساختار 
جامعه محلی بسیار مورد توجه است تا آن ها 
توسعه منطقه را راهبری کنند تا فرایند توسعه 

تسهیل شود. 
ســید جعفر حســینی - رئیس امور 
آمایش سرزمین و توسعه منطقه ای سازمان 
برنامه  و بودجه - گفت: در ایران شکســت 
دولت بدتر از شکســت بازار اســت و این 
بزرگ ترین چالش حکمرانی اســت. باید 
اعتمــاد به دولت برگردد. جذب ســرمایه 
خارجی از مسیر دولت راه به جایی نمی برد 
فقــط از طریق بخــش خصوصی می توان 
جذب ســرمایه انجام داد. اشتباهات توسعه 
مرکزی را در بخش شرق تکرار نکنیم. شاید 
توسعه مکران آخرین فرصت توسعه برای 
ایران باشد. اینجا منطقه ای بکر است و امکان 
توســعه زیادی دارد. باید با دقت زیادی کار 

کرد.

در نشست اتاق ایران مطرح شد؛

برای حوزه توسعه دریایی نیاز به سرمایه خارجی داریم

در حــال حاضر مــا در ایــران »دولت 
مرفهین« داریم؛ این دولت ها در راستای 
منافع قشر مرفه جامعه گام برمی دارند؛ 
این قشــر اکنون به این آگاهی رسیده که 
برای اثرگذاری در دولت ابتدا باید اقدامی 
خلاف مقررات را انجام داده تا بتواند بعداً 
به منافع سرشــاری دسترسی پیدا کند.

مقاومت ۵ ماهه بانک ها برای افزایش ۲۵۰ میلیون تومانی تسهیلات ساخت
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